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هیأت تجاری روســیه شــامل بیش از 50فعال اقتصادی آن 
کشور که از 20منطقه این فدراسیون به ایران آمده است، صبح 
دیروز در همایش همکاری های اقتصادی با فعالان اقتصادی 
ایران دور یک میز نشستند تا آینده روابط اقتصادی 2کشور را 

ترسیم کنند.
به گزارش همشهری، یکی از فصول همکاری مشترک ایران و 
روسیه موضوع گردشگری بود و طرف های روس با حضور در 
مذاکرات دوجانبه، موضوعــات مرتبط با معرفی ظرفیت های 
گردشــگری ایران و روســیه در 2کشــور و ترســیم آینده 
گردشگری 2کشور را در دستور کار قرار دادند و تفاهماتی نیز با 
یکدیگر داشتند. معاهده لغو روادید گروهی بین ایران و روسیه 
پس از 5سال مذاکره پرحاشیه سرانجام به نتیجه رسید و قرار 
است این معاهده از ابتدای سال 2023 یعنی چند ماه دیگر اجرا 
شود. ایران علاقه مند به جذب گردشگران از روسیه است و بر 
همین اساس نیز چند ماه پیش گروهی از اینفلوئنسرهای روس 
به دعوت ایران به کشورمان سفر کردند تا روایتگر جاذبه های 
گردشــگری ایران برای روس ها باشــند. این نخستین سفر 
تبلیغاتی روس ها به ایران با تمرکز بر موضوع گردشگری بود.

براساس توافقنامه لغو روادید گروهی بین ایران و روسیه، سفر 
گروه های 5 تا 50نفری به روسیه نیازمند دریافت ویزا نیست.

در همین زمینه  الکسی بونکین، معاون وزیر توسعه اقتصادی 
فدراسیون روسیه به همشهری می گوید: ایران و روسیه باید 
به صورت دوجانبه در موضوع توســعه تعاملات گردشگری 
برنامه مشــترک بنویســند تا بتوانند از گردشگران 2کشور 
بهره مند شوند.او که نخستین ســفر خود به ایران را تجربه 
کرده است، می گوید: چیزی که در 2روز اول حضور در ایران 
دیده ام مرا جذب این کشــور کرد و به نظرم رسید که ایران 
قابلیت توریســت پذیری خوبی دارد. اما در ارتباط با روسیه 
می توانم بگویم که ایران باید افزایش تماس ها را جدی بگیرد 
تا بتوان اطلاع رسانی خوبی در مورد جاذبه های گردشگری 
ایران در روســیه داشــت.با این حال هیچ یــک از مدیران و 
مقامات وزارت میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی 
کشور در نشســت فعالان بازرگانی و تجاری ایران و روسیه 
حضور نداشتند و حتی یک کارشــناس هم به این همایش 
اعزام نکردند.هم اکنون ویزای روسیه برای هر ایرانی اندکی 
بیش از 113دلار اســت درحالی که ویزای ســفر به ایران از 
روسیه به قیمت 60دلار صادر می شود. اما این اتفاق چگونه 
رخ داده است؟ به گفته یکی از مســئولان مرتبط با سفارت 
روسیه در تهران، یک شــرکت که در روسیه تاسیس شده و 
مالک آن یک ایرانی است، با تاسیس دفتر ویزا سنتر روسیه 
در تهران ویزای 80دلاری صندوق ســفارت روسیه را حدود 

113دلار می فروشد.

 مدیرکل دفتر آموزش، ترویج و مشــارکت های مردمی 
ســازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور از همکاری 
این ســازمان با وزارت آموزش  و پرورش برای آموزش و 
فرهنگســازی حفاظت از منابع طبیعی به دانش آموزان 
خبر داد و گفت: در این راســتا آموزش حفاظت از منابع 
طبیعی به جامعه دانش آموزی در ســال تحصیلی جاری 

در حال انجام است.
به گــزارش همشــهری، حســین میرزایی با اشــاره به 
همکاری ســازمان منابــع طبیعی بــا آموزش وپرورش 
به منظور فرهنگسازی دانش آموزان گفت: طی ۴، 5 سال 
گذشــته تفاهمنامه هایی با بخش هــای مختلف وزارت 
آموزش وپرورش در معاونت پرورشی این وزارتخانه و بخش 
اردوهای دانش آموزی منعقد شده بود که کماکان اجرای 
مفاد تفاهمنامه ها و همکاری نزدیکی بین سازمان منابع 
طبیعی و وزارت آموزش وپرورش ادامه دارد. وی ادامه داد: 
اعتقاد قلبی داریم که دانش آموزان آینده سازان مملکت 
هســتند و در این زمینه بحث آموزش و ارتقای فرهنگ 
حفاظت از منابع طبیعی برای ســازمان جنگل ها بسیار 
مهم  و از اصول راهبردی است؛ به ویژه مباحث آموزشی 
برای دانش آموزان بســیار اهمیت دارد کــه این مهم در 
سال تحصیلی جاری در دست انجام است؛ زیرا معتقدیم 
نقشی که دانش آموزان در حفظ منابع طبیعی دارند، سایر 

گروه های جامعه ندارند.
 مدیرکل دفتر آموزش، ترویج و مشــارکت های مردمی 
سازمان منابع طبیعی گفت: »تلاش می شود دانش آموزان 
با مباحث مربوط به منابع طبیعی آشنا شوند که برنامه های 
مربوط به استان ها ابلاغ شده اســت و در این بخش نیز 
همکاری نزدیکی بیــن آموزش و پــرورش وجود دارد. 
علاوه بــر این آموزش هایــی به جوامع محلــی هم داده 
می شــود که منتج به حفاظــت از منابع طبیعی شــود. 
میرزایی خاطرنشان کرد: با برنامه ریزی های به عمل آمده، 
بسترسازی لازم برای بهره مندی از مشارکت دانش آموزان 
در حفاظــت از منابع طبیعــی با فرهنگســازی  و جلب 

مشارکت های مردم در دست انجام است.

 تلاش ایران و روسیه 
برای توسعه گردشگری

معاون وزیر توسعه اقتصادی روسیه: ایران 
قابلیت توریست پذیری خوبی دارد

 آموزش حفاظت از منابع طبیعی 
به دانش آموزان در سال تحصیلی جاری

رویداد

خبر خوان

ادغام محیط زیست و منابع طبیعی  منتفی شد

۲۷ حریق جنگلی در شمال کشور

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست:  ادغام 2سازمان  فعلا از دستور کار خارج شده است

ادغام 2ســازمان حفاظت محیط زیســت و منابــع طبیعی برای 
چندمین بار از دستور کار دولت خارج شد. دولت ابراهیم رئیسی نیز 
مثل دولت های پیشین دست به چنین جراحی ای نزد. اصلی ترین 
بخش این جراحی خارج کردن سازمان منابع طبیعی به عنوان یک 
نهاد اجرایی در مدیریت منابع طبیعی از دل وزارتخانه ای است که 
اساســا بهره برداری حداکثری از منابع طبیعی به منظور بالا بردن 
بیلان های ســالانه و خودکفایی در تولید محصولات کشــاورزی، 
اصلی ترین دستور کارش است. سپس ادغام بخش هایی از 2سازمان 
منابع طبیعی و حفاظت محیط زیســت در قالب یــک وزارتخانه 

مستقل با همچنان 2حق رأی در دولت است.

ادغام به ضرر محیط زیست است؟
محمد درویش فعال محیط زیســت و رئیس کرسی محیط زیست 
و توسعه پایدار یونســکو به همشــهری می گوید: به نظر می رسد 
همواره اراده ای بــوده که ترجیح می دهد بخش محیط زیســت و 
منابع طبیعی چندان اقتدار نداشته باشد تا بتوانند با دور زدن آنها، 
کارهای به ظاهر توسعه ای خود را انجام دهند. هر از چندگاهی به 
همت جماعتی از دانشــگاهیان و فعالان محیط زیست که خواهان 
استقلال بخش منابع طبیعی هستند، این موضوع مطرح می شود، 
ولی دولت ها به بهانه کوچک کردن دولــت، عملا اجازه ادغام این 

دو را ندادند.
او البته موافق بیرون آمدن منابع طبیعی از دل وزارتخانه کشاورزی 

اســت، ولی از ســوی دیگر مخالف ادغام آن با ســازمان حفاظت 
محیط زیســت اســت و توضیح می دهــد: ادغام ایــن دو به ضرر 
محیط زیست ایران است؛ ضمن اینکه هم اکنون در استان ها 2رأی 
از اداره کل منابع طبیعی و اداره کل حفاظت محیط زیست داریم و 

ادغام این دو به معنای کاهش یک رأی بود.

یک اشتباه راهبردی
پیش از این علی سلاجقه اعلام کرده بود که اولویت اول ادغام این 
است که بخش انفال و منابع طبیعی برای همیشه از زیرمجموعه 
یک بخش تصدی گری به نام کشاورزی جدا شود. اولویت دوم این 
است که وزارت منابع طبیعی ایجاد شود و سازمان محیط زیست در 
جایگاه معاون رئیس جمهوری باشد. در این صورت محیط زیست 
2حق رأی در دولت خواهد داشــت. اولویت سوم تشکیل وزارت 
منابع طبیعی و محیط زیســت و اولویت آخر نیز ادغام 2مجموعه 
در جایگاه معاونت رئیس جمهوری اســت.آنچه رئیس ســازمان 
حفاظت محیط زیســت به دنبال آن بود تا حدودی شبیه به دوران 
طلایی وزارتخانه منابع طبیعی است، اما به اعتقاد محمد درویش، 

علی سلاجقه در بیان پیشنهادش اشتباه راهبردی کرده است. او 
می گوید: »درخواســت نابهنگام در ادغام صد درصدی از نظر من 
اشتباه بود؛ چنین عجله ای باعث ایجاد اختلاف بین اردوگاه ادغام 
صددرصدی و ایجاد وزارتخانه منابع طبیعی شد. تشکیل مرحله به 
مرحله وزارت منابع طبیعی با توجه به تجربه های پیشین ممکن 
نیست. باید تشکیلات ناکارآمد کنونی با دیوانسالاری های موجود 
)حتی اگر مقدور باشد که شیلات، آب و شهرداری را به آن ملحق 

کرد( به یکباره تغییر کند.«
شــورای عالی محیط زیست پیشــنهاد ادغام محیط زیست، منابع 
طبیعی، شــیلات، بخش آب وزارت نیرو و... و در نهایت سازمان 
برنامه و بودجه و ایجاد ســازمان مدیریت ســرزمین ایران را داده 
است.همچنان که »فرصت« جدایی سازمان منابع طبیعی از وزارت 
کشاورزی از دست رفت، »تهدید« الحاق منابع طبیعی به سازمان 
حفاظت محیط زیســت هم از بین رفت. نامه ای که سلاجقه 6ماه 
پیش به رئیس جمهوری نوشته بود هم اکنون از دستور کار خارج 
شده است تا بازدر زمانی دیگر، شاید توسط دولت بعدی دوباره در 

دستور کار بیاید.

فرمانده یگان حفاظت منابع طبیعی کشــور با 
اشــاره به وقوع 2۷ فقره حریــق در جنگل های 
شمال کشــور از ابتدای آذرماه گفت: بیشترین 
میزان آتش سوزی در اســتان مازندران رخ داده 

است.
به گزارش همشهری، طی روزهای اخیر اخباری 
مبنی بــر آتش ســوزی بخشــی از جنگل های 
هیرکانی در محدوده رســتم آباد رودبار منتشر 
شــد که عامل تأثیرگــذار در این آتش ســوزی 
نامشخص بود. سرهنگ رضا اکبری درباره علت 
این آتش سوزی گفت: با توجه به آغاز فصل پاییز و 
خزانی که در جنگل ها اتفاق می افتد، حدود 10 تا 
15سانتی متر برگ های خشکیده و لاش برگ در 
کف جنگل وجود دارد و به دلیل اینکه در منطقه 
هیرکانی و 3استان شمالی بارندگی نداشتیم و با 
توجه به وزش باد گرم موســمی در پاییز، دمای 
بالا و رطوب پایین این منطقه شاهد حریق های 
بســیاری در این منطقه بودیــم. وی ادامه داد: 
حریق رستم آباد در شهرســتان رودبار از 5روز 

گذشته آغاز شده است.
 اطفای حریــق در این منطقــه در چند مرحله 
صورت گرفت، اما با توجه به وزش باد و وضعیت 
توپوگرافی این منطقه که در دره و با شیب زیاد 
قرار دارد، آتش دوباره شعله ور می شود. با توجه 
به اعلام وضعیت از سوی فرمانده یگان حفاظت 
منابع طبیعی و مدیرکل منابع طبیعی اســتان 
گیلان، از روز جمعــه )۴ آذر( 2فروند بالگرد را 
به منطقه اعزام کردیم کــه تا به امروز در منطقه 

حضور دارند.
فرمانده یــگان حفاظت منابع طبیعی کشــور 
افزود: صعب العبور بــودن و وضعیت توپوگرافی 
منطقه درگیر آتش ســوزی، اطفــای حریق از 
طریق زمینی را برای نیروهای حفاظتی و یگان 
حفاظت با مشــکل مواجه می کرد؛ بنابراین ما از 
ظرفیت اطفــای حریق هوایی اســتفاده کردیم 
و در آخرین اســتعلام از منطقه، این حریق در 
عرصه های منابع طبیعی مهار شده و تحت کنترل 
اســت و هم اکنون نیروهای حفاظت برای پایش 

و لکه گیری در منطقه حضــور دارند. وی با ارائه 
آمار حریق در عرصه های منابع طبیعی گفت: از 
ابتدای سال جاری تاکنون با اقدامات گسترده ای 
که جهت مدیریت پیشــگیری و اطفای حریق 
توســط یگان حفاظت ســازمان صورت گرفته 
۹2درصد مساحت حریق نسبت به سال گذشته 
کاهش یافته است و طی آذرماه در استان گیلان 
1۴ فقره آتش ســوزی اتفاق افتاده اســت که از 
این میان ۴فقره در شهرستان رودبار، یک فقره 
در رضوان شــهر، 2فقره در تالــش، یک فقره در 
رودسر، 2فقره در آستارا، 2فقره در ماسال، یک 
فقره در ســیاهکل و یک فقره در املش رخ داده 
است. اکبری افزود: این حریق ها در ساعات اولیه 

با حضور نیروهای حفاظتی، همچنین بهره گیری 
از ظرفیت نیروهای مردمــی، همیاران طبیعت، 
هلال احمر و سایر سازمان هایی که برای کمک 

در صحنه بودند، اطفا شدند.
وی ادامه داد: مازندران نیز جزو استان هایی است 
که بیشترین میزان حریق در آن رخ داده است. از 
ابتدای آذر تاکنون حدود ۹ فقره آتش سوزی در 
مازندران اتفاق افتاده که از این میزان 3فقره در 
کلاردشت، 2فقره در بهشهر، یک فقره در رامسر، 
یک فقره در چالوس، یک فقــره در عباس آباد و 
یک فقره در ســاری رخ داده است و در مجموع 
15 هکتار زمین به صورت سطحی درگیر حریق 
شــدند؛ البته تمام آتش ســوزی ها در ساعات 

اولیه مهار و کنترل شدند. به گفته فرمانده یگان 
حفاظت منابع طبیعی کشــور آتش ســوزی در 
عباس آباد گسترش یافت که بعد از اعلام نیاز در 
آن منطقه، یک فروند بالگرد به عباس آباد اعزام 
شــد و هم اکنون حریق کاملا اطفا شــده است. 
اکبری در پایــان گفت: در این بــازه زمانی، در 
استان گلستان نیز ۴فقره حریق رخ داد که 3فقره 
در شهرستان گالیکش و یک فقره در مینودشت 

اتفاق افتاد.
 این آتش ســوزی ها نیز ســطحی و مناطقی که 
دچار حریق شده بودند نیز مســاحتی کمتر از 
یک هکتار داشتند که با کمک 50 نفر از نیروهای 

حفاظتی،حریق کنترل و اطفا شد.

وحید جعفریان 
مدیرکل دفتر امور بیابان سازمان منابع 

طبیعی 
هم اکنــون کشــور بــا میــزان بالایــی از 
زمینه های افزایش بیابان مواجه است و 
در این زمینه، ارزیابی اثربخشی برنامه ها 
و اقدامــات مقابله بــا بیابانزایــی، یکی از 
مهم تریــن دســتاوردهای منابــع طبیعی 
کشــور اســت کــه می توانــد بــرای اصلاح 
و بهبــود قوانیــن، سیاســت ها و ارتقــای 
همکاری و هم افزایی بین بخشی در سطح 

ملی به کار گرفته شود.

شیرزاد نجفی
مدیرکل منابع طبیعی استان لرستان 

سالانه 14هزار تن گیاه دارویی در استان 
لرســتان تولیــد می شــود. وجــود تقریبــاً 
1700گونــه گیاهــی در اســتان، لرســتان 
را به یکــی از ذخیره گاه هــای ژنتیک برای 
کشت انواع گیاهان دارویی تبدیل کرده 
است. براساس بررسی مطالعات انجام 
شــده، 300گونه گیاه دارویی در اســتان 
برای درمان و تامین بهداشت و سلامت 

انسان وجود دارد.

علیرضا مزینانی
مدیرکل محیط زیست استان تهران

در جریــان پایــش شــبانه روزی واحدهای 
صنعتی اســتان تهــران، فعالیــت ۸ واحد 
آلاینده در تهران متوقف شد. این پایش ها 
 به طور ویــژه از ابتــدای آذر آغاز شــده و در 
13 محور اصلی برقرار است. در این مدت، 
۲13 واحد صنعتی پایش شده که حاصل 
آن ۸مورد توقف فعالیت آلاینده و صدور 
۶ اخطاریه رفع آلایندگی بــرای واحدهای 

متخلف بوده است.

تعداد نیروی محیط بان استان بوشهر 
اســت. فرهــاد قلی نــژاد، مدیــرکل 
حفاظت محیط زیست استان بوشهر 
با اعلام این خبر گفت: آموزش جوامع 
محلــی و اجــرای برنامه هایــی ماننــد 
یک ســاعت بــا محیط بان بــرای ترویج 
فرهنگ پیشگیری از شکار و به دنبال 
آن همکاری مردم محلی، تأثیر بسیار 
خوبــی در ثبــات و افزایــش جانــداران 

مناطق حفاظت شده داشته است.

اصله نهال ظرفیت تولید نهالستان های 
کرمانشاه است. به گزارش همشهری، 
عبدالعلــی جلیلیــان، رئیــس اداره 
جنــگل داری منابع طبیعی کرمانشــاه 
گفت: طرح تولید این میزان اصله نهال 
در قالب مصوبات وزارت جهادکشاورزی 
و سازمان منابع طبیعی با هدف تامین 
نهال هــای موردنیــاز جنــگل و توســعه 
فضای ســبز و امنیت زیســت محیطی 

اجرایی می شود.

اســتان خراسان شــمالی پایلوت طرح 
ترسیب کربن هستند. به گزارش ایرنا، 
احمد یزدانی مدیــر اجرایی ایــن پروژه 
گفت: اجــرای این طــرح بین المللی از 
ســال 1393آغاز شده اســت. ترسیب 
کربــن بــه رونــد ذخیــره کربــن موجود 
در هــوا، در خــاک و گیاهــان گفتــه 
می شــود که باعــث می شــود از میزان 
گاز گلخانه ای کربن دی اکسید کاسته 

شود.
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اجرای پروژه پخش سیلاب 
کوهبنان از بهمن ماه امسال

منابع طبیعی پایه و اســاس امنیت یک کشور 
است. این در حالی است که خشکسالی های اخیر 
و برداشت بی رویه از منابع آبی، منابع طبیعی را 
دچار بحران کرده است. به گزارش همشهری، 
مهدی رجبی زاده، مدیرکل منابع طبیعی استان 
کرمان در این باره گفت:  کره زمین به ســمت و 
سوی گرم شدن در حال حرکت است و کرمان 
روی کمربند خشــک قرار گرفته که با برداشت 
بی حد از ســفره های زیرزمینی، منابع طبیعی 
رو به تهدید و پوشــش گیاهی در حال تخریب 
و نابودی اســت. وی خاطرنشــان کرد: وقتی 
پوشش گیاهی کم شود، جریانات سیلابی زمینه 
تخریب محیط را رقم می زند؛ درحالی که حفظ 
خاک مهم ترین اولویت است. رجبی زاده ادامه 
داد: کوهبنان از نظر منابــع طبیعی و وضعیت 
حوضه های آبخیز شهرســتانی بارز اســت؛ لذا 
تلاش ما استفاده از نزولات آســمانی، کنترل 
و جلوگیری از جاری شــدن سیلاب ها و تلاش 
برای نفوذ آب به سفره های زیرزمینی است که 
این مهم در 30درصد حوضه ها انجام شده است. 
او ادامه داد: استفاده از شــرکت میدوکو برای 
اجرای پروژه پخش سیلاب دهستان خرمدشت 
در دستور کار قرار گرفته است. حدود 8میلیارد 
تومان اعتبار نیاز داریم که از اول بهمن کار آغاز 
و در یک ماه آینده مطالعات حوزه شهری انجام 

می شود.

نقل قول خبر

عدد خبر

 خبرکوتاه

تکدر خاطر کارشناسان
علی سلاجقه، در واکنش به دیدگاه ها و انتقادات وارد شده به طرح ادغام این دو سازمان می گوید: موضوع ادغام سازمان حفاظت محیط زیست 
و منابع طبیعی تنها در قالب پیشنهادی از سوی سازمان امور اداری استخدامی کشور در شورای عالی اداری کشور قرار گرفت و رئیس جمهوری 
با توجه به موضوعات مطرح شــده ماموریت دوماهه دادند تا موضوع دوباره به طور کامل بررسی شود؛ بنابراین فعلا اتفاقی نیفتاده است. 
دیدگاه های کارشناسی بسیاری درباره این موضوع وجود دارد که آیا وظایف کل سازمان منابع طبیعی و محیط زیست با یکدیگر اشتراکاتی 
دارد یا خیر؟ خوشبختانه همه معتقدند که شرح وظایف هر دو سازمان به یکدیگر نزدیک است، اما همیشه موضوع پشتوانه تولید به ویژه 
تولیدات کشاورزی وجود دارد. معتقدیم که سرزمین پشتوانه تمام انواع تولید چه در حوزه کشاورزی و صنعتی و چه حتی بخش خدمات است 
و در این میان نیازی به تکدر خاطر کارشناسان نیست. میدان بحث کارشناسی در کشور فعال است و کارشناسان می توانند نظرات کارشناسی 

خود را ارائه دهند. موضوع ادغام 2سازمان حفاظت محیط زیست و منابع طبیعی فعلا از دستور کار خارج شده است.

مکث

زهرا رفیعیگزارش
روزنامه نگار


